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1. S pohledem upřeným na tajemství vtělení Božího Syna se církev chystá překročit 
práh třetího tisíciletí. Jako nikdy předtím vnímáme v tuto chvíli, že musíme přijmout za 
svůj hymnus chvály a díků apoštola: „Buď pochválen Bůh a Otec našeho Pána Ježíše 
Krista, on nás zahrnul z nebe rozmanitými duchovními dary, protože jsme spojeni s 
Kristem. Vždyť v něm si nás vyvolil ještě před stvořením světa, abychom byli před ním 
svatí a neposkvrnění v lásce; ze svého svobodného rozhodnutí nás předurčil, aby-
chom byli přijati za jeho děti skrze Ježíše Krista. (…) Seznámil nás totiž s tajemstvím 
své vůle, jak se mu to líbilo a jak si to napřed sám u sebe ustanovil, až se naplní čas 
pro dílo spásy: že sjednotí v Kristu vše, co je na nebi i na zemi. (Ef 1,3-5.9-10)” 

Z těchto slov jasně vyplývá, že dějiny spásy vrcholí v Ježíši Kristu a v něm mají 
svůj svrchovaný význam. V něm jsme všichni přijali „milost za milostí“ (Jan 1,16) tím, 
že se nám dostalo smíření s Otcem (srov. Řím 5,10; 2 Kor 5,18). 

Ježíšovo narození v Betlémě není událostí, kterou by bylo možno odsunout do 
minulosti. Vždyť před něj se staví celé lidské dějiny: naše současnost i budoucnost 
jsou prozářeny jeho přítomností, on je „Živý“ (Zj 1,18), „ten, který je, který byl a který 
přijde“ (Zj 1,4). Před ním musí pokleknout každé koleno na nebi i na zemi i v podsvětí 
a každý jazyk musí vyznat, že On je Pán (srov. Fil 2,10-11). Každý člověk, který se se-
tká s Kristem, odhalí tajemství svého života.1 

Ježíš je skutečnou novinou, překonávající každé očekávání lidstva a tou zůsta-
ne navždy, nezávisle na střídání historických epoch. Vtělení Božího Syna a spása, 
kterou přinesl svou smrtí a zmrtvýchvstáním, jsou tedy opravdovým měřítkem pro po-
souzení časné skutečnosti a každého plánu, který směřuje ke stále většímu zlidštění 
života člověka.  

 
2. Velké jubileum roku 2000 je přede dveřmi. Již ve své první encyklice Redemptor 
hominis jsem poukazoval na toto datum s jediným úmyslem: připravit srdce všech, aby 
byla vnímavá k působení Ducha.2 Bude to událost, která se současně bude slavit v 
Římě a ve všech místních církvích roztroušených po světě a bude mít tak říkajíc dvě 
střediska: na jedné straně město, kam Boží prozřetelnost umístila stolec Petrova ná-
stupce a na druhé straně Svatou zemi, v níž se Boží Syn narodil jako člověk, tím že 
přijal tělo z Panny jménem Maria (srov. Lk 1,27). Stejně důstojné a významné bude 
tedy slavení Jubilea kromě Říma i v zemi, jež se právem nazývá „svatá“, neboť viděla 
Ježíšovo narození i jeho smrt. Tato země, ve které se zrodila první křesťanská komu-
nita, je místem, kde se uskutečnila Boží zjevení lidstvu. Je to zaslíbená země, která 
poznamenala dějiny židovského národa a je uctívána i následovníky islámu. Kéž by 
Jubileum napomohlo k dalšímu kroku ve vzájemném dialogu, abychom si jednoho dne 
mohli všichni– židé, křesťané a muslimové – vyměnit v Jeruzalémě pozdravení poko-
je.3 

Jubilejní doba nám pomáhá pochopit důrazná slova, kterých využívá Boží pe-
dagogika, aby vybízela člověka k obrácení a pokání, jež jsou počátkem a cestou jeho 
obrody a podmínkou opětovného získání toho, čeho bychom nemohli dosáhnout 
vlastními silami: přátelství s Bohem, jeho milosti a nadpřirozeného života, jediného, 
který může naplnit nejhlubší touhy lidského srdce. Vstup do nového tisíciletí povzbuzu-
je křesťanské společenství, aby při hlásání Božího království rozšířilo svůj pohled víry 
na nové horizonty. Při této zvláštní příležitosti je nutno se vrátit s upevněnou věrností k 

                                                      
1 Srov. 2. VAT. KONCIL, Pastorální konstituce o církvi v dnešním světě Gaudium et spes, 22. Zvon, Praha 1995 
2 Srov. č. 1. Zvon, Praha 1995 
3 Srov. JAN PAVEL II, Apoštolský list Redemptionis anno (20. dubna 1984): AAS 76 (1984), 627. 



učení 2. vatikánského koncilu, který vnesl nové světlo do misijního nasazení církve 
tváří v tvář současným požadavkům evangelizace. Na koncilu si církev velmi živě uvě-
domila své tajemství a apoštolský úkol, který jí svěřil Pán. To zavazuje společenství 
věřících, aby žilo ve světě s vědomím, že musí být „kvas a téměř duše lidské společ-
nosti, kterou má v Kristu obnovit a přetvořit v Boží rodinu“.4 Aby církev účinně odpově-
děla na tento závazek, musí zůstávat v jednotě a růst v prožívání svého společenství.5 
Nadcházející Jubileum se stává v tomto směru mocným podnětem. 

Kroky věřících ke třetímu tisíciletí nikterak nezaznamenávají únavu, kterou by s 
sebou mohla přinášet tíže dvoutisíciletých dějin; křesťané se cítí spíše povzbuzeni vě-
domím, že přinášejí světu opravdové světlo, Krista Pána. Tím, že církev hlásá Ježíše 
z Nazareta, pravého Boha a dokonalého člověka, otevírá před každým možnost být 
„zbožštěn“, a tak se stát více člověkem.6 Toto je jediná cesta, jejímž prostřednictvím 
může svět odhalit vznešené povolání, k němuž je vyzván a naplnit je ve spáse usku-
tečněné Bohem.  

 
3. V těchto letech bezprostřední přípravy na Jubileum se místní církve v souladu s tím, 
co jsem napsal ve svém listu Tertio millennio adveniente,7 skrze modlitbu, katechezi a 
nasazení v různých formách pastorace, připravují na událost, která uvádí celou církev 
do nového údobí milosti a poslání. Blížící se Jubileum vzbuzuje také rostoucí zájem u 
těch, kdo hledají příznivé znamení, které by jim pomohlo rozpoznat stopy Boží přítom-
nosti v naší době. 

Roky přípravy na Jubileum se nesly ve znamení Nejsvětější Trojice: skrze Kris-
ta – v Duchu svatém – k Bohu Otci. Tajemství Trojice je počátkem cesty víry a jejím 
nejvyšším cílem, kdy konečně naše oči budou věčně hledět na Boží tvář. Při oslavě 
vtělení se naše zraky upírají na tajemství Trojice. Ježíš z Nazareta, který zjevuje Otce, 
splnil touhu ukrytou v srdci každého člověka – touhu poznat Boha. To, co stvoření 
uchovávalo vtisknuto do sebe jako pečeť tvůrčí ruky Boha a co dávní proroci hlásali 
jako přislíbení, se definitivně projevuje ve zjevení Krista.8 

Ježíš zjevuje tvář Boha Otce „plného milosrdenství a soucitu“ (Jak 5,11) a se-
sláním Ducha svatého odhaluje tajemství lásky Trojice. V církvi i v dějinách působí 
Duch Kristův: jemu musíme stále naslouchat, abychom rozpoznávali znamení nových 
časů a aby on v srdcích věřících stále oživoval očekávání návratu oslaveného Pána. 
Svatý rok má tedy být neutuchajícím chvalozpěvem na Trojici, na nejvyššího Boha. Na 
pomoc nám přicházejí básnická slova svatého Řehoře Naziánského, učitele církve: 

„Sláva Bohu Otci i Synu, králi vesmíru. 
Sláva Duchu, hodnému chvály a zcela svatému. 
Trojice je jediný Bůh, 
který vše stvořil a naplnil: 
nebe nebeskými bytostmi a zem pozemskými. 
Moře i řeky a prameny naplnil vodními tvory, 
všechno oživil svým Duchem, 
aby každé stvoření chválilo svého moudrého Stvořitele, 
jedinou příčinu života a trvání. 
Více než jakékoliv stvoření 
kéž ho vždycky oslavuje rozumný tvor 
jako velikého Krále a dobrého Otce.”9 
 

4. Kéž by tento hymnus na Trojici, jako projev vděčnosti za vtělení Syna, zazpívali 
společně všichni, kdo přijali stejný křest a sdílejí stejnou víru v Ježíše Krista. Nechť je 
ekumenický charakter Jubilea konkrétním znamením cesty, na kterou se především v 
těchto posledních desetiletích vydali věřící různých církví a církevních společenství. 
Právě naslouchání Duchu nás všechny má učinit schopnými dospět k tomu, abychom 
v plném společenství viditelně ukázali milost Božího synovství započatého křtem: 

                                                      
4 2. VAT. KONCIL, Pastorální konstituce o církvi v dnešním světě Gaudium et spes, 40. 
5 Srov. JAN PAVEL II. Apoštolský list Tertio millennio adveniente (10. listopadu 1994), 36. Zvon, Praha 1995 
6 Srov. 2. VAT. KONCIL, Pastorální konstituce o církvi v dnešním světě Gaudium et spes, 41. 
7 Srov. č. 39-54. 
8 Srov. 2. VAT. KONCIL, Věroučná konstituce o Božím zjevení Dei Verbum, 2.4. Zvon, Praha 1995. 
9 Poemi dogmatici, XXXI, Hymnus alias: PG 37, 510-511. 



všichni jsme děti jediného Otce. Apoštol nepřestává opakovat i nám dnes závaznou 
pobídku: „Jen jedno je tělo, jen jeden Duch a stejně tak jen jedno vytoužené dobro, ke 
kterému jste byli povoláni. Jeden je Pán, jedna víra, jeden křest. Jeden Bůh a Otec 
všech, který je nade všemi, proniká všecky a je ve všech.“ (Ef 4,4-6) Jak říká svatý 
Irenej, poté, co jsme obdrželi slovo Boží jako déšť z nebe, se už nemůžeme dívat na 
svět jako na vyprahlou zemi; ani si nesmíme myslet, že se staneme jedním chlebem, 
jestliže zabráníme, aby mouka byla spojena působením vody, která na nás byla vyli-
ta.10 

Každý jubilejní rok je jako pozvání na svatební hostinu. Všichni, z různých círk-
ví a církevních společenství rozsetých po světě, spěcháme na připravovanou slavnost; 
přinášíme už to, co nás spojuje a pohled upřený pouze na Krista nám umožňuje růst v 
jednotě, jež je plodem Ducha. Římský biskup, jako Petrův nástupce, zdůrazňuje po-
zvání na oslavu Jubilea, aby dvoutisícileté výročí ústředního tajemství křesťanské víry 
bylo prožíváno jako cesta smíření a jako znamení opravdové naděje pro ty, kdo hledí 
na Krista a na jeho církev jako na „svátost vnitřního spojení s Bohem a jednoty celého 
lidstva”.11 

 
5. Kolik historických událostí připomíná nadcházející Jubileum! Myšlenky zalétají do 
roku 1300, kdy papež Bonifác VIII., aby vyhověl touze všeho římského obyvatelstva, 
slavnostně vyhlásil první Jubileum v dějinách. Obnovil starobylou tradici, jež udělovala 
„hojná odpuštění hříchů a odpustky“ těm, kdo navštěvovali baziliku svatého Petra ve 
Věčném městě. Při té příležitosti udělil „nejen hojné odpustky pro všechny hříchy, ale i 
odpustky plnomocné“.12 Od té doby pak církev vždy slavila Jubileum jako významnou 
etapu na své pouti k plnosti v Kristu. 

Dějiny ukazují, s jakým zápalem prožíval Boží lid Svaté roky, neboť v nich viděl 
opakující se příležitost pro mnohem intenzivnější vnímání Ježíšovy výzvy k obrácení. 
Během této cesty nechybělo ani zneužívání a nedorozumění, avšak svědectví oprav-
dové víry a upřímné lásky byla nesrovnatelně početnější. Dosvědčuje to příkladným 
způsobem postava svatého Filipa Neri, který u příležitosti Jubilea 1550 založil „řím-
skou charitu“ jako hmatatelné znamení přijetí poutníků. Právě na základě slavení Jubi-
lea by mohla být napsána dlouhá historie svatosti a plodů obrácení, jež uzrály v tolika 
věřících díky milosti odpuštění. 

 
6. Během mého pontifikátu mi bylo dopřáno vyhlásit mimořádné Jubileum v roce 1983 
u příležitosti 1950. výročí vykoupení lidského pokolení.Tajemství, uskutečněné Ježí-
šovou smrtí a jeho zmrtvýchvstáním, je vrcholem události, která začíná vtělením Boží-
ho Syna. Toto Jubileum lze tedy považovat za „velké“ a církev vyjadřuje živou touhu 
přijmout do svého náručí všechny věřící, aby jim nabídla radost ze smíření. Z celé 
církve zazní hymnus chvály a díků Otci, který nám ve své nevýslovné lásce umožnil, 
abychom byli v Kristu „spoluobčané ostatních křesťanů a členové Boží rodiny“ (Ef 
2,19). K účasti na naší radosti jsou u příležitosti této velké oslavy srdečně zváni i pří-
slušníci jiných náboženství, jakož i ti, kteří jsou víře v Boha vzdáleni. Jako bratři jediné 
lidské rodiny překročme společně práh nového tisíciletí, které bude vyžadovat nasa-
zení a odpovědnost všech. 

Jubileum pro nás věřící jasně zdůrazní vykoupení, které Kristus vykonal svou 
smrtí a zmrtvýchvstáním. Po této smrti už nikdo nemůže být oddělen od Boží lásky 
(srov. Řím 8,21-39), ne-li vlastní vinou. Milost milosrdenství vychází vstříc všem, aby 
ti, kteří byli smířeni, mohli být také „zachráněni jeho životem“ (Řím 5,10). 

Ustanovuji tedy, aby Velké jubileum roku 2000 bylo zahájeno v noci Narození 
Páně roku 1999 otevřením svaté brány v bazilice svatého Petra ve Vatikánu, kterému 
bude několik hodin před tím předcházet slavnost zahájení plánovaná v Jeruzalémě i v 
Betlémě, stejně jako otevření svaté brány v dalších patriarchálních bazilikách v Římě. 
Otevření svaté brány v bazilice svatého Pavla se odkládá na úterý 18. ledna, kdy za-
čne Týden modliteb za jednotu křesťanů, aby se i tímto způsobem zdůraznil ekume-
nický ráz charakterizující toto Jubileum.  

                                                      
10 Srov. Contro le eresie, III, 17: PG 7, 930. 
11 2. VAT. KONCIL, Věroučná konstituce o církvi Lumen gentium, 1. Zvon, Praha 1995 
12 Bula Antiquorum habet (22. února 1300): Bullarium Romanum III/2, str. 94. 



Ustanovuji dále, aby se v místních církvích slavilo zahájení Jubilea v katedrále 
a také v konkatedrále v den Narození Páně slavnou eucharistickou liturgií, které bude 
předsedat diecézní biskup. V konkatedrále může biskup za tímto účelem svěřit před-
sednictví slavnosti svému delegátu. Protože obřad otevření svaté brány je vlastní vati-
kánské bazilice a patriarchálním bazilikám, bude vhodné, aby v jednotlivých diecézích 
byla při zahájení jubilejního údobí dána výsada „statio“ jinému kostelu, odkud bude vy-
cházet průvod do katedrály, dále aby se liturgicky vyzdvihla hodnota Evangeliáře a 
aby byly čteny některé odstavce této buly podle směrnic „Rituálu pro slavení Velkého 
jubilea v místních církvích“. 

Kéž jsou Vánoce 1999 pro všechny zářivou slavností světla, předehrou zvlášť 
hlubokého zakoušení Boží milosti a milosrdenství, slavností, která bude pokračovat až 
do zakončení Jubilejního roku v den Zjevení našeho Pána Ježíše Krista, 6. ledna roku 
2001. Nechť každý věřící přijme výzvu andělů, kteří bez přestání volají: „Sláva na vý-
sostech Bohu a na zemi pokoj lidem, v kterých má Bůh zalíbení.“ (Lk 2,14) Vánoční 
doba tak bude pulzujícím srdcem Svatého roku, který vnese do života církve hojnost 
darů Ducha pro novou evangelizaci. 

 
7. Ustanovení Jubilea se ve svých dějinách obohatilo o znamení, která dosvědčují víru 
a napomáhají zbožnosti křesťanského lidu. Mezi nimi je třeba připomenout především 
pouť. Ta odpovídá situaci člověka, který rád popisuje svůj život jako cestu. Od naroze-
ní až po smrt prožívá každý vlastní situaci putujícího člověka („homo viator“). Písmo 
svaté dosvědčuje mnohokrát hodnotu putování na svatá místa; bylo tradicí, že Izraelita 
šel na pouť do města, kde se uchovávala archa úmluvy nebo že navštívil svatyni v Be-
telu (srov. Sd 20,18) nebo svatyni v Sílu, jež byla svědkem vyslyšení modlitby Anny, 
Samuelovy matky (srov. 1 Sam 1,3). Také Ježíš se dobrovolně podřídil zákonu a s 
Marií a Josefem putoval do svatého města Jeruzaléma (srov. Lk 2,41). Dějiny církve 
jsou živým deníkem nikdy nekončícího putování. Poutě do města svatých apoštolů Pe-
tra a Pavla, do Svaté země nebo do starobylých i nových svatyní, zasvěcených P. Ma-
rii a svatým, jsou cílem mnoha věřících a prohlubují jejich zbožnost. 

Pouť byla vždy významnou chvílí v životě věřících a v různých dobách nabýva-
la rozdílných kulturních výrazů. Připomíná osobní putování věřícího po stopách Vyku-
pitele: je cvičením účinné askeze, pokáním za lidské slabosti, stálou bdělostí nad 
vlastní křehkostí, vnitřní přípravou na obnovu srdce. Skrze bdění, půst a modlitbu 
poutník postupuje po cestě křesťanské dokonalosti a za pomoci Boží milosti se snaží 
dojít „k mužné zralosti, k onomu věku, kdy se na nás uskuteční Kristova plnost“(Ef 
4,13). 

 
8. S poutí souvisí znamení svaté brány, která byla poprvé otevřena v bazilice Nejsvě-
tějšího Spasitele v Lateránu během Jubilea roku 1423. Svatá brána připomíná pře-
chod z hříchu do milosti, k němuž je povolán každý křesťan. Ježíš řekl: „Já jsem dve-
ře“ (Jan 10,7), aby naznačil, že nikdo nemůže přijít k Otci, než skrze něho. Toto ozna-
čení, které si Ježíš dává, dosvědčuje, že on jediný je Spasitelem, jehož poslal Otec. 
Existuje pouze jediná brána, která umožňuje vstup do života společenství s Bohem; 
tou branou je Ježíš, jediná a absolutní cesta spásy. Jen na něho se mohou v plné 
pravdě aplikovat žalmistova slova: „Toto je Hospodinova brána, skrze ni vcházejí 
spravedliví.“ (Ž 118, [117],20)  

Obraz brány připomíná každému věřícímu odpovědnost překročit její práh. Pro-
jít touto branou znamená vyznat, že Ježíš Kristus je Pán, znamená posílit víru v něho, 
a tak žít nový život, který nám daroval. Je to rozhodnutí, které předpokládá svobodu 
volby a zároveň odvahu se něčeho zříci s vědomím, že tím získáváme božský život 
(srov. Mt 13,44-46). Právě v tomto duchu papež jako první projde svatou branou v noci 
ze 24. na 25. prosince 1999. Až překročí její práh, ukáže církvi a světu evangelium, 
pramen života a naděje pro nadcházející třetí tisíciletí. Skrze svatou bránu, která je na 
konci tisíciletí symbolicky širší,13 nás Kristus dovede hlouběji do církve, svého těla a 
své nevěsty. Tímto způsobem pochopíme, jak významově bohatá je připomínka apoš-
tola Petra, když píše, že ve spojení s Kristem se i my stáváme „živými kameny pro du-

                                                      
13 Srov. JAN PAVEL II, Apoštolský list Tertio millennio adveniente (10. listopadu 1994), 33. 



chovní chrám, svatým kněžstvem, které přináší duchovní oběti, Bohu příjemné“ (1 Petr 
2,5). 

 
9. Dalším zvláštním znamením, věřícím dobře známým, jsou odpustky, jež jsou jedním 
ze základních prvků Jubilea. V nich se projevuje plnost milosrdenství Otce, který všem 
vychází vstříc svou láskou, vyjádřenou především odpuštěním vin. Obvykle uděluje 
Bůh Otec své odpuštění skrze svátost pokání a smíření.14 Vědomé a dobrovolné 
upadnutí do těžkého hříchu totiž odděluje věřícího od života milosti s Bohem, a tím ho 
vylučuje ze svatosti, k níž je povolán. Protože církev přijala od Krista moc odpouštět v 
jeho jménu (srov. Mt 16,19; Jan 20,23), zpřítomňuje ve světě Boží lásku, která se 
sklání nad každou lidskou slabostí, aby ji přijala do náručí svého milosrdenství. Bůh, 
právě prostřednictvím služby své církve, šíří ve světě své milosrdenství skrze vzácný 
dar, který je nazýván starobylým jménem „odpustky“.  

Svátost pokání poskytuje hříšníkovi „možnost obrátit se a znovu získat milost 
ospravedlnění“,15 které se mu dostává z Kristovy oběti. Je tak znovu uveden do Boží-
ho života a do plné účasti na životě církve. Tím, že věřící vyznává své hříchy, se mu 
dostává opravdového odpuštění, a může proto znovu přijímat eucharistii jako znamení 
opětovně nalezeného společenství s Otcem a s jeho církví. Nicméně již od nejstarších 
dob byla církev vždy hluboce přesvědčena, že odpuštění, udělené Bohem jako dar, 
způsobuje opravdovou změnu života, důsledné odstranění vnitřního zla a obnovu 
vlastní existence. Svátostný úkon musí být spojen s existenciálním úkonem, s oprav-
dovou očistou od viny, jež se nazývá pokání. Odpuštění neznamená, že se existenci-
ální proces stává zbytečným, jako spíše to, že dostává smysl, že je vděčně přijímán. 

Dosažené smíření s Bohem totiž nevylučuje přetrvávání některých následků 
hříchu, od nichž je nutno se očistit. A právě v této oblasti nabývají důležitost odpustky, 
jimiž se vyjadřuje „úplný dar Božího milosrdenství“.16 Skrze odpustky je kajícímu hříš-
níkovi prominut časný trest za hříchy, které mu již byly odpuštěny jako vina. 

 
10. Hřích má totiž - pro svůj charakter urážky Boží svatosti a spravedlnosti, jakož i pro 
odmítnutí osobního přátelství, které Bůh chová k člověku - dvojí následek. Na prvním 
místě, je-li hřích těžký, zbavuje člověka společenství s Bohem, a následně vylučuje z 
účasti na věčném životě. Bůh však ve svém milosrdenství uděluje kajícímu hříšníku 
odpuštění těžkého hříchu a prominutí „věčného trestu“, který z něho vyplývá. 

Na druhém místě, „každý hřích, i všední, vyvolává zhoubné lpění na tvorech, 
které musí být očištěno, buď zde na zemi, nebo po smrti, ve stavu, jenž se nazývá 
očistec. Toto očišťování zbavuje toho, co se nazývá „časný trest“ za hřích“,17 jehož 
odpykáním se odstraňuje to, co brání plnému společenství s Bohem a s bratry. 

Zjevení však učí, že křesťan na cestě svého obrácení není sám. V Kristu a skr-
ze Krista je jeho život spojen tajemným poutem s životem všech ostatních křesťanů v 
nadpřirozené jednotě mystického těla. Mezi věřícími tak nastává úžasná výměna du-
chovních hodnot, ve které svatost jednoho napomáhá druhým mnohem víc než škoda, 
kterou by druhým mohl zapříčinit něčí hřích. Jsou lidé, kteří po sobě zanechávají jako-
by přebytek lásky, snášeného utrpení, čistoty a pravdy, který zahrnuje a podporuje 
druhé. Je to skutečnost „zástupnosti“, v níž spočívá celé tajemství Krista. Jeho ne-
změrná láska nás všechny zachraňuje. Stejně tak patří k velikosti Kristovy lásky to, že 
nás nenechává v postavení pasivních adresátů, ale zapojuje nás do svého spásonos-
ného díla, a zvláště do svého utrpení. Vyjadřuje to známý úryvek z listu Koloským: „Na 
svém těle doplňuji to, co zbývá vytrpět do plné míry Kristových útrap; má z toho pro-
spěch jeho tělo, to je církev“ (Kol 1,24). 

Tato hluboká skutečnost je nádherně vyjádřena i v jednom úryvku knihy Zjeve-
ní, v němž se popisuje církev jako nevěsta oděná prostým bílým šatem, zářivě čistým 
kmentem. A svatý Jan říká: „Tím kmentem jsou dobré skutky věřících.“ (Zj 19,8) V ži-
votě svatých je totiž tkáno zářivé plátno, jež je šatem věčnosti. 

Všechno pochází od Krista, ale protože my patříme jemu, pak i to, co je naše, 
se stává jeho a nabývá uzdravující síly. Právě toto máme na mysli, když hovoříme o 

                                                      
14 Srov. JAN PAVEL II, Posynodální apoštolská adhortace Reconciliatio et paenitentia (2. prosince 1984), 28-34. Zvon, Praha 1996. 
15 Katechismus katolické církve, č. 1446. Zvon, Praha 1995. 
16 JAN PAVEL II, Bula Aperite portas Redemptori (6. ledna 1983), 8: AAS 75 (1983), 98. 
17 Katechismus katolické církve, č. 1472. 



„pokladu církve“, jímž jsou dobré skutky svatých. Modlit se za obdržení odpustků zna-
mená vstoupit do tohoto duchovního společenství, a tedy se úplně otevřít ostatním. 
Ani v duchovním prostředí totiž nikdo nežije sám pro sebe. A zdravá starost o spásu 
vlastní duše se osvobodí od strachu a sobectví tehdy, když se stane také starostí o 
spásu druhých. To je skutečnost společenství svatých, tajemství „zástupné skutečnos-
ti“, tajemství modlitby jako cesty sjednocení s Kristem a s jeho svatými. On nás bere s 
sebou, abychom spolu s ním tkali bělostný šat nového lidstva, zářivě čistý kment Kris-
tovy nevěsty. 

Toto učení o odpustcích tedy „učí na prvním místě, jak je to zlé a trpké, že člo-
věk opustil Pána Boha (srov. Jer 2,19). Když totiž věřící získávají odpustky, chápou, 
že by svými silami nebyli s to napravit zlo, které způsobili hříchem sami sobě a celému 
společenství, a proto je to pobízí k spásonosným úkonům pokory“.18 Pravda o spole-
čenství svatých, které spojuje věřící s Kristem a mezi sebou navzájem, nám pak říká, 
jak může každý pomáhat druhým - živým i zemřelým - aby byli stále důvěrněji spojeni 
s nebeským Otcem. 

Když se opírám o tyto doktrinální důvody a vysvětluji mateřské smýšlení církve, 
ustanovuji, aby všichni věřící, patřičně připravení, mohli během celého Jubilea hojně 
užívat daru odpustků podle směrnic, které doprovázejí tuto bulu (srov. připojený de-
kret). 

 
11. Tato znamení patří už k tradici slavení jubilejních let. Boží lid pak jistě neopomene 
otevřít mysl, aby rozpoznal další možná znamení Božího milosrdenství působící bě-
hem Jubilea. V apoštolském listě Tertio millennio adveniente jsem poukázal na někte-
rá, jež mohou vhodně posloužit k mnohem intenzivnějšímu prožívání významné milosti 
Jubilea.19 Krátce je zde připomenu. 

Především znamení očištění paměti: vyžaduje ode všech úkon odvahy a poko-
ry k uznání chyb, kterých se dopustili ti, kdo nosili a nosí jméno křesťan. Svatý rok je 
svou povahou obdobím volání po obrácení. To je rovněž první slovo Ježíšova kázání, 
které se významně spojuje s ochotou uvěřit: „Obraťte se a věřte evangeliu“ (Mk 1,15). 
Imperativ, který Ježíš používá, vyplývá z vědomí toho, že „se naplnil čas“ (Mk 1,15). 
Naplnění Božího času se stává výzvou k obrácení, které je především plodem milosti. 
Právě Duch vyzývá každého k tomu, aby „šel do sebe“ a uvědomil si potřebu vrátit se 
do domu Otce (srov. Lk 15,17-20). Zpytování svědomí je tedy jednou z nejvýznamněj-
ších chvil osobního života. Při něm totiž člověk stojí tváří tvář pravdě svého života. 
Odhaluje tak, jak jsou jeho skutky vzdáleny od ideálu, který si stanovil. 

Dějiny církve jsou dějinami svatosti. Nový zákon silně zdůrazňuje tento charak-
teristický rys pokřtěných: jsou „svatí“ v té míře, v jaké se odloučili od světa podrobené-
ho Satanovi a zasvěcují se, aby vzdávali úctu jedinému a pravému Bohu. Tato svatost 
se skutečně projevuje v životech tolika církví uznaných svatých a blahoslavených, ale i 
v onom nesmírném množství neznámých mužů a žen, jejichž zástup by nikdo nespočí-
tal (srov. Zj 7,9). Jejich život dosvědčuje pravdu evangelia a předkládá světu viditelné 
znamení toho, že dokonalost je možná. Nicméně je nutno uznat, že dějiny zazname-
návají také nemálo událostí, které tvoří jakési záporné svědectví křesťanství. Kvůli 
poutu, jež nás v mystickém těle navzájem spojuje, všichni neseme tíži omylů a vin 
těch, kteří nás předešli, i když za ně nemáme osobní zodpovědnost a ani nechceme 
nahrazovat soud Boha, jenž jako jediný vidí do srdce. Ale i my, synové a dcery církve, 
jsme zhřešili, a tak zabránili Kristově nevěstě, aby její tvář zazářila v celé své kráse. 
Náš hřích byl překážkou působení Ducha v srdcích mnoha lidí. Naše malá víra přispě-
la k tomu, že mnozí upadli do lhostejnosti a vzdálili se od opravdového setkání s Kris-
tem. 

Jako Petrův nástupce žádám, aby v tomto roce milosrdenství církev, posilová-
na svatostí od svého Pána, poklekla před Bohem a naléhavě prosila o odpuštění mi-
nulých i současných hříchů svých dětí. Všichni zhřešili a nikdo nemůže před Bohem 
tvrdit, že nezhřešil (srov. 1 Král 8,46). Ať bez obav opakujeme: „Hřešili jsme“ (Jer 
3,25), ale ať v sobě udržujeme živou jistotu, že kde se „rozmnožil hřích, tam se v míře 
ještě daleko štědřejší ukázala milost“ (Řím 5,20). 
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19 Srov. č. 33.37.51. 



Objetí, které Otec vyhradil tomu, kdo mu jde kajícně vstříc, bude spravedlivou 
odměnou za pokorné uznání vin, vlastních i těch druhých, jež má svůj základ ve vě-
domí hlubokého pouta, které mezi sebou spojuje všechny členy Kristova mystického 
těla. Křesťané jsou vyzýváni, aby na sebe vzali chyby, jichž se dopustili před Bohem a 
před lidmi, které urazili svým chováním. Ať to učiní, aniž by za to něco žádali, silní jen 
Boží láskou, „která je nám vylita do srdce“ (Řím 5,5). Najde se zcela určitě dost nezau-
jatých lidí, kteří budou ochotni uznat, že dějiny minulosti i současnosti zaznamenaly a 
často zaznamenávají ve vztahu k synům církve případy odstrkování, nespravedlnosti a 
pronásledování. 

Kéž se nikdo v tomto jubilejním roce nevyhýbá objetí Otce. Nikdo ať se necho-
vá jako starší bratr v evangelijním podobenství, který odmítá vstoupit do otcovského 
domu a podílet se na slavnosti (srov. Lk 15,25-30). Radost z odpuštění ať je silnější a 
větší než jakýkoliv hněv. Budeme-li takto jednat, nevěsta se zaskví před očima světa v 
oné kráse a svatosti, které pocházejí z Pánovy milosti. Už dva tisíce let je církev ko-
lébkou, do níž Maria klade Ježíše a svěřuje ho klanění a kontemplaci všech národů. 
Kéž prostřednictvím nevěstiny pokory zazáří ještě více sláva a moc eucharistie, kterou 
slaví a uchovává ve svém lůně. Ve znamení proměněného chleba a vína zjevuje zmrt-
výchvstalý a oslavený Kristus, světlo národů (srov. Lk 2,32), kontinuitu svého vtělení. 
On zůstává živý a pravý mezi námi, aby živil věřící svým tělem a svou krví.  

Ať je tedy náš pohled upřen na budoucnost. Milosrdný Otec nevzpomíná na 
hříchy, kterých jsme upřímně litovali (srov. Iz 38,17). Nyní dovršuje novou věc a v od-
pouštějící lásce předjímá nová nebesa a novou zemi. Nechť se tedy se zřetelem na 
obnovené úsilí o křesťanské svědectví ve světě nadcházejícího tisíciletí posílí víra, 
vzroste naděje, a láska ať se stává stále účinnější.  

 
12. Znamením Božího milosrdenství, dnes zvláště nezbytným, je láska k bližnímu, jež 
otevírá naše oči na potřeby těch, kteří žijí v chudobě a na okraji společnosti. Tyto po-
měry se dnes rozšiřují do rozsáhlých společenských oblastí a zahalují svým smrto-
nosným stínem celé národy. Lidské pokolení stojí tváří v tvář novým formám otroctví, 
záludnějším, než byly ty známé z minulosti; svoboda zůstává pro příliš mnoho lidí 
prázdným slovem. Nemálo národů, zvláště těch nejchudších, je zatíženo dluhem, který 
nabyl takových rozměrů, že se stal prakticky nesplatitelným. Je tedy jasné, že nelze 
dosáhnout skutečného pokroku bez účinné spolupráce mezi národy všech jazyků, ras 
a náboženství. Je nutno odstranit formy útlaku, jež vedou k nadvládě jedněch nad 
druhými: jsou hříchem a nespravedlností. Kdo je zaměřen na to, aby hromadil poklady 
jen na zemi (srov. Mt 6,19), ten „není bohatý před Bohem“ (Lk 12,21). 

Je nutno také vytvářet novou kulturu solidarity a mezinárodní spolupráce, v níž 
všichni – zvláště bohaté národy a soukromý sektor – na sebe vezmou odpovědnost za 
ekonomický model, který slouží každému člověku. Nesmí být oddalována doba, kdy 
konečně bude moci i chudý Lazar zasednout ke stolu vedle boháče a kdy nebude nu-
cen živit se jen tím, co spadne ze stolu (srov. Lk 16,19-31). Krajní chudoba je prame-
nem násilí, nenávisti a pohoršení. Přispívat k jejímu odstranění znamená přinášet 
spravedlnost a tedy i mír. 

Jubileum je novou výzvou k obrácení srdce prostřednictvím změny života. Při-
pomíná všem, že se pozemská dobra nemají absolutizovat, protože nejsou Bohem, 
ani není možné je bezmezně ovládat, či vládu nad nimi vyžadovat, protože země patří 
Bohu a pouze jemu: „Země je má a vy jste u mne jen hosté a přistěhovalci“ (Lv 25,23). 
Kéž se tento rok milosti dotkne srdcí všech, kdo mají v rukou osudy národů! 

 
13. Stálé, avšak dnes zvláště výmluvné znamení o pravdě křesťanské lásky, je pa-
mátka mučedníků. Ať se nezapomíná na jejich svědectví. Jsou to ti, kdo hlásali evan-
gelium obětováním svého života z lásky. Mučedník, zvláště za našich dnů, je zname-
ním vrcholné lásky, která shrnuje všechny ostatní hodnoty. Jeho život je odleskem 
slov, pronesených Kristem na kříži: „Otče, odpusť jim, vždyť nevědí, co činí“ (Lk 
23,34). Věřící, který bere vážně své křesťanské povolání, v němž je mučednictví jed-
nou z možností ohlášenou již ve Zjevení, nemůže ze svého životního horizontu tuto 
perspektivu vyloučit. Dva tisíce let od narození Krista je provázeno trvalým svědectvím 
mučedníků. 



Toto století, které se chýlí ke konci, vidělo velký počet mučedníků nacismu, 
komunismu a rasových nebo kmenových bojů. Lidé všech společenských vrstev trpěli 
pro svou víru tím, že zaplatili krví své spojení s Kristem a církví, nebo museli s odva-
hou čelit nekonečným rokům vězení a diskriminaci všeho druhu, aby nepodlehli ideo-
logii, jež se proměnila v režim neúprosné diktatury. Z psychologického hlediska je mu-
čednictví výmluvným důkazem pravdivosti víry, která dokáže dát lidskou tvář i nejná-
silnější smrti a ukazuje svou krásu i v nejkrutějších pronásledováních. 

Naplněni milostí, budeme moci v nadcházejícím jubilejním roce mnohem moc-
něji zazpívat hymnus díkůvzdání: Tebe chválí vznešený zástup mučedníků. Ano, to 
jsou zástupy těch, kteří si „vyprali roucha do běla v Beránkově krvi“ (Zj 7,14). Proto 
bude třeba, aby církev ve všech částech světa zůstala zakotvena ve svědectví mu-
čedníků a pečlivě střežila jejich památku. Kéž Boží lid, posílený vírou těchto opravdo-
vých vzorů každého věku, různých jazyků a národností, překročí s důvěrou práh třetí-
ho tisíciletí. Kéž se v srdcích věřících spojuje obdiv k jejich mučednictví s touhou moci 
následovat s pomocí Boží milosti - pokud by to okolnosti vyžadovaly - jejich příklad.  

 
14. Radost z Jubilea by nebyla úplná, kdyby náš pohled nezaletěl k té, která pro nás, v 
naprosté poslušnosti k Otci, dala život vtělenému Božímu Synu. V Betlémě se pro Ma-
rii „naplnil čas, kdy měla porodit“ (Lk 2,6) a naplněna Duchem svatým porodila prvoro-
zeného z nového stvoření. Maria, povolána k tomu, aby byla Matkou Boží, ode dne 
panenského početí plně žila své mateřství, jež pak dovršila na Kalvárii u paty kříže. 
Díky podivuhodnému daru Krista se tam stala také Matkou církve, která všem ukazuje 
cestu, jež vede k Synovi. 

Pannu Marii, ženu, která setrvávala v tichosti a naslouchání, oddanou do rukou 
Otce, vzývají všechna pokolení jako „blahoslavenou“, protože dokázala rozpoznat po-
divuhodné skutky, které v ní učinil Duch svatý. Lidé nikdy nepřestanou vzývat Matku 
milosrdenství a vždy budou nacházet útočiště pod její ochranou. Ta, jež putovala s Je-
žíšem a se svým snoubencem Josefem do svatého Božího chrámu, kéž chrání puto-
vání těch, kteří se stanou poutníky v tomto jubilejním roce. A kéž se během nejbližších 
měsíců zvlášť mocně přimlouvá za křesťanský lid, aby – zatímco se bude radovat z 
dvou tisíc let, jež uplynuly od narození jeho Spasitele – obdržel hojnost milosti a milo-
srdenství.  

 
Bohu Otci v Duchu svatém patří chvála církve za dar spásy v Kristu našem Pá-

nu, nyní i v příštích staletích.  
 
Dáno v Římě u sv. Petra 29. listopadu, na první neděli adventní, léta Páně 

1998, jedenadvacátého roku pontifikátu. 
 
Jan Pavel II. 


